
Tak jako se příroda i medvěd chystají na zimní spánek, tak i spolek Formanova Čáslav, z. s. 
se rozhodl „uspat“ svoji činnost. Své aktivity nekončíme, jen si potřebujeme za daného vývoje 
trochu zdřímnout. Zima přišla do Čáslavi podstatně dříve, než se dalo očekávat. Obáváme se, 
že bude dlouhá a tuhá, ale věříme, že až se vrátí jaro, tak ho s vámi, nám nakloněnými Čáslavany, 
přivítáme s velkou parádou.

Spolek Formanova Čáslav vznikl v lednu 2020, aby organizoval, podporoval a propagoval akce v oblasti 
kultury, ochrany památek a kulturních hodnot. Naším cílem se též stalo propagovat umělecký i lidský 
odkaz Miloše Formana v boji za svobodu. Za čtyři roky se nám podařilo realizovat řadu akcí, kterými 
jsme oživili kulturní život ve městě. Dvorky o prvním zářijovém víkendu umožnily každoročně lidem 
se setkávat a bavit i na netradičních místech dvorků, zahrad a zákoutí. 24 oken adventu přivádělo 
desítky až stovky lidí před okna radnice po všechny dny adventu, aby viděli každý den nejen o jedno 
rozsvícené radniční okno navíc, ale aby z balkonu radnice slyšeli krátká umělecká vystoupení účinku-
jících. Ti vystupovali zcela bez nároku na honorář, jen pro radost lidem, kteří zejména v době covidové 
epidemie neměli jinou možnost, kam se za kulturou vypravit. Loni jsme spolu s vámi, našimi věrnými 
diváky, putovali s dětmi rozsvěcovaným okénkem po různých místech Čáslavi, čímž akce získala možná 
ještě větší poetický náboj. Stihli jsme též uspořádat jeden ročník Formanova nejen �lmového festivalu. 
V Dusíkově divadle jsme uskutečnili celou řadu Setkání, na nichž jsme besedovali s významnými 
umělci, sportovci i dalšími osobnostmi veřejného života.

To vše se dělo za vydatné podpory radnice, jejíž tehdejší představitelé byli rovněž zakládajícími členy 
spolku a v jeho činnosti spatřovali velký smysl. Dnes je situace významně odlišná. Členové spolku jsou 
v nemilosti radnice, spolupráce s Dusíkovým divadlem nebyla po účelovém odvolání jeho ředitelky 
(zároveň členky našeho spolku) nadále možná… Ale zejména necítíme z radnice podporu aktivitám, 
které jsme vnímali jako významné pro kulturní a společenský život ve městě. Jen namátkou lze zmínit 
hlučné ticho kolem sochy Miloši Formanovi v parku Komenského, úpravu parku Vala s architekto-
nickými prvky k uctění dalšího skvělého čáslavského rodáka Josefa Svobody… 
Naše představa o podpoře lokální kultury se zcela zásadním způsobem liší od té, kterou zaujala 
současná radnice, která dokonce odmítla zveřejnit na o�ciálním facebooku města aktualitu o akci 
Dvorky 2023 s odůvodněním, že se nejedná o akci města. Velmi si vážíme přízně bratří Formanů, 
Matěje a Petra, s nimiž jednáme o uskutečnění společné akce v roce 2024. Vše záleží na tom, zda se vše 
podaří organizačně a �nančně zvládnout. De�nitivně tedy nekončíme.

Zatím jen informujeme, že akce, která se vžila pod názvem 24 oken adventu a odehrávala se z balkonu 
radnice po každý den adventu letos nebude, přesněji řečeno, okna tam bude rozsvěcovat někdo jiný. 
Dvorky v roce 2024 nebude pořádat Formanova Čáslav, z. s., ale Čáslavané o tento velmi oblíbený 
projekt nepřijdou díky dohodě Formanovy Čáslavi s nově utvářeným spolkem ne!smysl, z. s., který 
ve Dvorcích hodlá pokračovat za našeho souhlasu a podpory, na které jsme se shodli. 

Vše další záleží na tom, jak tuhá bude zima 
a kdy se Čáslav probudí.

FORMANOVA ČÁSLAV SE UKLÁDÁ 
K „ZIMNÍMU SPÁNKU“


